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Vorwort zur vierten Auflage

Seit der Veröffentlichung der dritten Auflage dieses Werkes wurde das Gesetz über 
Arbeitnehmererfindungen grundlegend überarbeitet. Die aktualisierte und ergänzte vier-
te Auflage berücksichtigt insbesondere die durch die Novellierung des ArbnErfG 2009 
bedingten Besonderheiten, Änderungen und Übergangsregelungen sowie Ergänzungen 
zu Fragen des Arbeitnehmerstatus und dem hierbei anwendbaren Recht. Außerdem 
informiert die Neuauflage noch ausführlicher über die Regelungen des Arbeitnehmer-
erfindungsrechts in wichtigen Industriestaaten und zeigt ein Beispiel für die Behandlung 
länderübergreifender Erfindungen.

Auch im Autorenteam gab es Änderungen. Die Aufgaben der bisherigen Mitautoren 
Frau Dr. Antje Butenschön und Herrn Jürgen Bergmann ✝ (für deren Vorarbeit wir sehr 
dankbar sind) wurden nun von Herrn Peter Karge und Herrn Dr. Stefan Golkowsky 
wahrgenommen. Beide sind, mit jeweils unterschiedlichem Fokus, als Patentanwälte 
tätig: Herr Karge kennt die Herausforderungen des Gesetzes aus Sicht eines Industrie-
unternehmens, da er lange Zeit dieses Thema für die Siemens AG verantwortet hat. Herr 
Golkowsky kennt das Gesetz aus der Sicht eines anwaltlichen Praktikers, der insbesondere 
US-amerikanische Mandanten mit den Fallstricken dieses Gesetzes regelmäßig vertraut 
macht.

Wir danken Frau Elisabeth Stankewitz, Herrn Dr. Manuel Jütte und Herrn David Weiß 
für die redaktionelle Mitwirkung sowie das Erstlektorat. Unser besonderer Dank gilt auch 
der Lektorin des Verlags, Frau Susanne Hauptmann.

Für die Überprüfung der inhaltlichen Ergänzung der Abschnitte zu den Regelungen 
im Ausland danken wir sehr den Kolleginnen und Kollegen

 – Australien: Lars Koch, Pizzeys
 – Brasilien: Philippe Bhering, Bhering Avogados
 – China: Shuang Ma, Leader IP
 – Frankreich: Gérard Myon, Lavoix
 – Indien: Swarup Kumar, Remfry & Sagar
 – Italien: Giuseppe Romano, SIB Società Italiana Brevetti S.p.A.
 – Japan: Makoto Onda, Onda Techno Intl. Patent Attys.
 – Kanada: Roland Joachim, Ridout & Maybee LLP
 – Niederlande: Jurgen Duyver, Gevers
 – Russische Föderation: Erik Viik, Papula-Nevinpat
 – Schweden: Maria Ideström/Jarmo Kääriäinen, Bergenstråhle & Partners
 – Schweiz: Philip Eichenberger/Adrian Rappold, TSWpat! Troesch, Scheidegger Werner 

AG
 – Spanien: Patricia Koch/Olof Fickert, Balder IP
 – Südkorea: Kim Saewon/Henry Sun, Selim Intellectual Property Law Firm 
 – Vereinigtes Königreich: Chris Tevlin, Marks & Clerk LLP
 – Vereinigte Staaten von Amerika: Suneel Arora, Schwegman Lundberg & Woessner, 

P.A.
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Disclaimer: Das vorliegende Werk soll in kurzer und prägnanter Weise auf die wesentli-
chen Regelungen des Gesetzes über Arbeitnehmererfindungen aufmerksam machen. Die 
darin enthaltenen Ansichten und Empfehlungen können daher einen auf individuelle Fälle 
zugeschnittenen Rat nicht ersetzen.

Berlin, Januar 2020 Helmut Reitzle
 Peter Karge
 Stefan Golkowsky
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Preface to the fourth edition

Since the publication of the third edition of this book, the Act on Employees‘ Inventions 
(ArbnErfG) has been fundamentally revised. The updated and supplemented fourth 
edition takes into special consideration the particularities, amendments, and transitional 
regulations brought about by the amendment of the Act on Employees‘ Inventions in 
2009, as well as shedding additional light on questions concerning employee status and 
applicable law. Further, the new edition offers even more extensive information on the 
regulations of the employee invention law in major industrial countries und shows an 
example of the treatment of transnational inventions.

The team of authors has also undergone some changes. Peter Karge and Dr. Stefan 
Golkowsky have taken on the responsibilities previously held by co-authors Dr. Antje 
Butenschön and Jürgen Bergmann ✝ (whom we thank for laying the groundwork). The 
new authors work as patent attorneys, each having different areas of expertise: Mr. Karge 
is aware of the challenges of this law from the standpoint of an industrial company, as 
this was his long-time role at Siemens AG. Mr. Golkowsky, for his part, knows this law 
from the standpoint of a legal practitioner who regularly consults clients, in particular 
US-American clients, on the pitfalls of this law.

We thank Elisabeth Stankewitz, Dr. Manuel Jütte und David Weiß for their editorial 
assistance as well as for proofreading the draft. Furthermore, we want to express our 
special thanks to the publisher‘s editor, Susanne Hauptmann.

Last but not least, we would like to thank the following colleagues for reviewing the 
content-related supplements of the paragraphs regarding the regulations abroad:

 – Australia: Lars Koch, Pizzeys
 – Brazil: Philippe Bhering, Bhering Avogados
 – Canada: Roland Joachim, Ridout & Maybee LLP
 – China: Shuang Ma, Leader IP
 – France: Gérard Myon, Lavoix
 – India: Swarup Kumar, Remfry & Sagar
 – Italy: Giuseppe Romano, SIB Società Italiana Brevetti S.p.A.
 – Japan: Makoto Onda, Onda Techno Intl. Patent Attys.
 – Netherlands: Jurgen Duyver, Gevers
 – Russian Federation: Erik Viik, Papula-Nevinpat
 – South Korea: Kim Saewon/Henry Sun, Selim Intellectual Property Law Firm 
 – Spain: Patricia Koch/Olof Fickert, Balder IP
 – Sweden: Maria Ideström/Jarmo Kääriäinen, Bergenstråhle & Partners
 – Switzerland: Philip Eichenberger/Adrian Rappold, TSWpat! Troesch, Scheidegger 

Werner AG
 – United Kingdom: Chris Tevlin, Marks & Clerk LLP
 – United States of America: Suneel Arora, Schwegman Lundberg & Woessner, P.A.

Disclaimer: The present volume is meant to briefly and concisely point out the main 
regulations of the Act on Employees‘ Inventions. The opinions and recommendations 
included herein are therefore not intended to replace advice customized to individual cases.

Berlin, January 2020 Helmut Reitzle
 Peter Karge
 Stefan Golkowsky
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